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دستگیری قاتل فراری در مرز ترکیه
مرد جوانی که به اتهام قتل تحت تعقیب بود، به ترکیه 
گریخت اما ۳ ماه بعد به کشــور بازگشــت و در مرز 

دستگیر شد.
۱۰ آذر سال ۱۴۰۱ گزارش یک درگیری مسلحانه در 
شهرک دانشگاه به پلیس اعلام شد. پس از آن مأموران 
به محل اعزام شدند و با بررسی های اولیه مشخص شد 
که پســر ۲۱ ساله به نام بابک هدف گلوله قرار گرفته 
و کشته شده است. بنابراین تحقیقات برای شناسایی 
عامل قتل در دستور کار مأموران قرار گرفت و پلیس 

پی برد که عامل قتل پسری به نام شاهرخ است.
یکی از شــاهدان درگیــری به پلیس گفــت: من و 
دوستانم پاســوربازی می کردیم که به یکباره متوجه 
شدیم شــاهرخ و بابک باهم درگیر شده اند. درگیری 
آنها هم به این خاطر بود که شاهرخ و دوستش مهران 
در محله ما ســرقت می کردند و بابک به این موضوع 
اعتراض کرده بود. شــاهرخ بعــد از درگیری لفظی از 
آنجا رفت اما دقایقی بعد با یک وانت برگشــتند و به 

بابک شلیک کردند.
با این اطلاعات، مأموران مهران را دســتگیر کردند اما 
شواهد نشان می داد شــاهرخ بعد از جنایت به ترکیه 

گریخته است.
در حالــی که ۳ ماه از قتل گذشــته بــود، مأموران 
دریافتند شاهرخ به کشور برگشته، بنابراین بلافاصله 
او را دستگیر کردند. هرچند وی منکر جنایت بود اما 
برای او کیفرخواست صادر شــد و پرونده او و مهران 
برای رســیدگی به شعبه ۵ دادگاه کیفری یک استان 

تهران فرستاده شد.

قتل زن 27 ساله به دست همسرش
مــرد جوانی کــه همســرش را به دلیــل اختلافات 
خانوادگی به قتل رســانده و خانه اش را آتش زده بود، 

ساعاتی پس از ارتکاب جرم دستگیر شد.
ســردار علی اکبر جاویدان فرمانده انتظامی هرمزگان 
اظهار کرد: عصر سه شنبه گذشته درپی اعلام خبری 
به مرکــز فوریت های پلیــس ۱۱۰ مبنی بر قتل زن 
جوانی در خانــه اش، بلافاصله مأموران پلیس آگاهی 
و گشــت انتظامی کلانتــری ۱۶ بندرعباس در محل 

حاضر شدند.
وی ادامه داد: بررســی های کارآگاهان پلیس آگاهی 
و بازپــرس ویژه قتل در محل نشــان داد که یکی از 
اتاق های خانه دچار آتش سوزی شده و زن جوان ۲۷ 
ساله در منزل بدون علائم سوختگی و با علائم خفگی 
در قســمت گردن فوت و قاتل نیــز از محل متواری 

شده است.
ســردار جاویدان گفت در تحقیق از بستگان مقتول 
مشخص شد وی با همســرش اختلاف شدید داشته 
و بعد از قتل نیز با یک دستگاه پراید فرار کرده است. 
بدین ترتیب ردیابی ها ادامــه یافت تا اینکه متهم در 
بلوارامام حسین شــهر بندرعباس با شلیک پلیس به 
لاستیک خودروی وی، در کمتر از ۵ ساعت دستگیر 
شد.فرمانده انتظامی هرمزگان افزود: متهم انگیزه خود 
را از ایــن جنایت اختلافات خانوادگی با همســرش 

عنوان کرد.

حمله سگ های ولگرد  به دختر ۵ ساله 
تبریزی

شامگاه جمعه دختر ۵ ســاله در اثر حمله سگ های 
ولگرد از ناحیه صورت آســیب دید. مسئله سگ های 
ولگرد و ســگ گردانی در تبریز علی رغم آســیب های 
فراوانی که به شــهروندان و فضای شهری وارد کرده 
است، مدت هاست در سایه برخی بی تدبیری ها آرامش 

شهروندان را سلب کرده است.
حمله ســگ های ولگرد اتفاقی است که برای بسیاری 
از شــهروندان تبریزی رخ داده و آرامش شهروندان را 
سلب گرده است . پیش از این نیز پسری ۷ ساله به نام 
امیرعلی در »باســمنج« بر اثر حمله سگ های ولگرد 
جان باخته بــود و یک کودک دیگــر در »کندرود« 
هم که مورد حمله ســگ ها واقع شده بود با ورود به 
موقع همسایه ها نجات یافته بود.با ورود مدعی العموم 
و واکنش جدی شــهرداری تبریز به مسئله سگ های 
ولگرد در تبریز، باید هرچه زودتر تکلیف شهر تبریز با 

این اتفاق های ناگوار مشخص شود.

ساماندهی موتورسیکلت های بازار تهران
ســاماندهی  از  تهــران   ۱۲ منطقــه  شــهردار 
موتورسیکلت های محدوده بازار بزرگ تهران خبر داد.

وحیدرضــا محمــدی انارکــی ،  در مــورد وضعیت 
تــردد موتورســیکلت ها در پایتخت با بیــان اینکه 
براســاس آمارهای موجود حــدود ۴ میلیون و ۳۰۰ 
هزار موتورســیکلت بــا پلاک تهران در شــهر تردد 
می کننــد، گفت: بخش عمده ای از حد متوســط این 
موتورســیکلت ها در مرکز تهــران و در محدوده بازار 
تهــران تردد می کند و عدم الزام موتورســیکلت ها به 
داشتن طرح ترافیک سبب شــده تا حجم ترددشان 
در این محدوده بشــدت افزایش یابد و کنترلی هم بر 
روی فعالیت و تردد آنها نباشــد.وی با بیان اینکه بازار 
تهران را باید از انبوه موتورسیکلت ها نجات داد، افزود: 
البته طرح های مختلف ایجابی و ســلبی در محدوده 
بازار تهران انجام شده است؛ بگونه ای که پیرو جلسات 
متعدد با دادستانی موضوع ساماندهی موتورسیکلت ها 
را در محدوده بازار در دســتور کار قرار دادیم و پیرو 
آن تابلوهای توقف ممنوع و بنرهای اطلاع رسانی در 
محدوده نصب شــده و به اطلاع راکب ها رساندیم که 
هرگونه توقف موتورسیکلت در این معابر ممنوع است 

و در غیر این صورت به پارکینگ منتقل می شوند.
به گفته شهردار منطقه ۱۲ تهران، بر اساس ساماندهی 
موتورســیکلت ها، کفی در محل های یاد شده مستقر 
و موتورهایی کــه مانع عبور و مرور می شــدند را به 

پارکینگ منتقل کردند.

حوادث

اظهارات »بحث برانگیز« برخی از 
نامزدها

تنها ۱۲ روز دیگر به انتخابات ریاست جمهوری در ایران 
باقی مانده و کاندیداها از حالا برنامه های تلویزیونی خود را 
آغاز کرده اند. وعده نامزدهای انتخاباتی و واکنش کاربران 

شبکه های اجتماعی به ادعاهای آنان چیست؟
درحالی که دو هفته به انتخابات ریاست جمهوری در ایران 
باقی مانده، نامزدهای انتخاباتی، تلاش های تبلیغاتی خود 
را در تلویزیون صدا وســیما در قالب »میزگرد« نیز آغاز 

کردند.
ســه نامزد ریاست جمهوری از جمله مسعود پزشکیان، 
مصطفی پورمحمدی و محمد باقر قالیباف دیدگاه های 
خود را در بخش  های مختلف بیان کردند که بسیاری از 
دیدگاه های کاندیداهای ریاســت جمهوری، مورد انتقاد 
کاربران شبکه های اجتماعی قرار گرفته است.مصطفی 
پورمحمدی که تنها نامــزد روحانی از بین کاندیداهای 
تایید صلاحیت شده است مدعی شد که تلاش می کند 
تا »مسئله فیلترینگ را در کوتاه ترین زمان ممکن حل 
کند و بــه موضوع »وی پی ان« ها هــم خاتمه دهد.«در 
گفت وگوی تلویزیونی، قالیباف مدعی شــد که هیچ گاه 
از هیچ رســانه و فردی شکایت نکرده  است. ادعای او با 
واکنش بسیاری از کاربران از جمله وحید اشتری، فعال 
رسانه ای مواجه شد.اما اشــتری در صفحه توییتر خود 
با انتشــار تصویر دادنامه، افشــا کرد که قالیباف در این 
گفت وگوی تلویزیونی »دروغ« گفته اســت.او نوشت که 

قالیباف بارها از او و سایر خبرنگاران شکایت کرده است.
از جمله ادعاهای بزرگ در این دوره که بین کاندیداهای 
ریاست جمهوری درحال تبادل است را می توان به سخنان 
قالیباف در خصوص مسکن اشاره کرد.قالیباف همچنین 
با انتقاد و بدون اشاره به نام جلیلی از او به عنوان فردی 
نام برد که سابقه مسئولیت اجرایی ندارد و شعارهایش 
بی معنی است.مسعود پزشکیان از دیگر کاندیدای ریاست 
جمهوری در اظهارات خود در صدا و ســیمای جمهوری 
اســلامی گفت که قبل از انقلاب که ســرباز بوده است 
درآمد او از الان که استاد و جراح است بیشتر بوده است.

این اظهارات پزشــکیان واکنش های زیادی را در میان 
کاربران شــبکه های اجتماعی  بهمراه داشت.پزشکیان 
همچنین در رشته توییتی که در شبکه اجتماعی اکس 
)توییتر سابق( منتشــر کرد درباره مهاجران افغانستانی 
نوشت: »دلیلی ندارد که مردم ایران هزینه سیاست های 
غلط دیگران درباره مهاجران را بپردازند.«ناظران می گویند 
علیرغم اذعان تمامی نامزدهای ریاســت جمهوری به 
وضعیت وخیم در کشور هیچ یک از آن ها تاکنون راه حل 

قابل قبولی ارائه نداده  و برنامه مشخصی ندارد.

نقش شورائیان در افزایش مشارکت 
مردم در انتخابات

عضو شورای عالی استان ها از نامزدهای انتخابات ریاست 
جمهور خواست که رویکرد خود درباره شوراها را مشخص 
کنند.علی رضائیان ، با تأکید بر لزوم مشارکت همه اقشار 
کشــور در انتخابات ریاست جمهوری، گفت: سرنوشت 
کشور وابسته به عملی است که مردم بزرگ ایران در پای 
صندوق های رأی انجام می دهند. قطعا در گام اول افزایش 
مشارکت و در گام بعدی نوع انتخاب مهم است که مردم 

عزیز ایران بهترین فرد را انتخاب خواهند کرد.
وی بــا تأکید بر نقش اقشــار مختلف جامعــه به ویژه 
شوراییان در افزایش مشارکت مردم در انتخابات، اظهار 
کرد: شوراییان خود نماد مشارکت در انتخابات هستند 
و به واسطه ارتباط مستقیم با مردم به عنوان یک مرجع 

تاثیر گذار شناخته می شوند.
رضائیان ادامه داد: مشارکت بالای ایرانیان در داخل کشور 
ســبب انتخاب اصلح و در خارج از کشور سبب افزایش 
اعتبار کشور می شود؛ لذا از کاندیداها می خواهیم با توجه 
به فصل ۷ قانون اساســی که به شوراها پرداخته است 
مشخص کنند که چه نگاهی به جامعه شورایی دارند و در 
صورت پیروزی چه رویه ای را برای اجرای فصل ۷ قانون 

اساسی در پیش می گیرند.
نظر اعضای شورا درباره حضور معاونان شهرداری 

تهران در ستاد انتخاباتی زاکانی
اعضای شــورای شــهر تهران درباره حضــور معاونان 
شــهرداری تهران در ســتاد انتخاباتی علیرضا زاکانی و 
رونمایی از طرح  های جدید مدیریت شهری در این ایام 

توضیحاتی ارائه کردند.
با تایید صلاحیت علیرضا زاکانی از سوی شورای نگهبان 
و حضــور وی در چهاردهمین دوره انتخابات ریاســت 
جمهوری رسما شــهردار تهران از روز سه شنبه هفته 
گذشــته برای انجام کارهای تبلیغاتی به مرخصی رفت. 
البته شــهردار تهران تنها کسی نیست که از شهرداری 
تهران در کار تبلیغات انتخاباتی حضور دارد، بلکه معاونان 
وی از جملــه لطف الله فروزنده )معاون مالی و اقتصادی 
شــهرداری تهران(، امین توکلی زاده )معاون اجتماعی 
و فرهنگی شــهرداری تهران(، داوود گودرزی )شهردار 
منطقه ۵(، علی نادعلی )سخنگوی شورای شهر تهران( از 
شهردار تهران برای فعالیت در ستاد انتخاباتی حکم گرفته 
و در ستاد انتخاباتی شهردار تهران فعالیت می کنند. مطهر 
محمدخانی سخنگوی شهردار تهران سخنگوی شهرداری 
تهران نیز در مرخصی است و در ستاد انتخاباتی شهردار 
تهــران فعالیت می کند. »پرویز ســروری« نائب رییس 
شورای اسلامی شهر تهران در گفت وگو با خبرنگار ایلنا 
درباره حضور معاونان شهردار در ستاد انتخاباتی شهردار 
تهران و اینکه آیا با نبود این معاونان خللی در اداره شهر 
ایجاد نمی شود، گفت: مشکلی وجود ندارد. مدت انتخابات 
حدود دو هفته است و هماهنگی های لازم صورت گرفته 
است. در بخش هایی هم که معاون شهردار حضور ندارد، 
نفر بعدی وی این مســئولیت را برعهده دارد و کارها را 
انجام می دهد. »جعفربندی شربیانی« عضو هیات رییسه 
شورای شــهر تهران در گفت وگو با خبرنگار ایلنا درباره 
مرخصی معاونان شهردار گفت: قانون در این حوزه کاملا 
مشخص است و ریاست شــورا نیز بنابر اصول قانونی و 

قانون شهرداری ها موضوع را مدیریت می کنند.

هاشور

همدلی| گروه اجتماعــی: در روز های اخیر 
آیین نامه جدید کتابخانه ملی جنجال بسیاری در 
شبکه های اجتماعی ایجاد کرده است و بخصوص 
بخشی که مرتبط  ممنوع شدن عضویت اعضای 
جامعه معلولان از عضویت در این کتابخانه را دارد.

یک تاریخچه نه چندان قدیمی
سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران سال ۱۳۸۲ 
کتابخانه ای بــا نام بخش نابینایــان و معلولان 
در کتابخانه راه انــدازی کرد که هدف آن تامین 
نیازهای فرهنگــی و اطلاعاتی افراد بدون امکان 
اســتفاده از کتاب های چاپی و یــا هرگونه مواد 

دیداری شنیداری هستند.
این سازمان اما اکنون در آیین نامه جدید پذیرش و 
عضویت در کتابخانه، عضویت افراد مختلف محدود 
و بنــد مربوط به عضویت افــراد دارای معلولیت 
حذف شده است. این منع  عضویت در حالی اتفاق 
افتاده که کتابخانه همچنان دارای بخش نابینایان 
و کم بینایان است و منابعی به صورت بریل در این 

کتابخانه وجود دارد.
در فروردین ۱۴۰۳ شــیوه نامه جدید پذیرش و 
عضویت کتابخانه ملی تصویب شد که بر اساس 
این شــیوه نامه شرایط عضویت در کتابخانه ملی 
برای اعضای ویژه، تخصصی و عمومی اعلام شده 
است. کتابخانه ملی ســال گذشته با محدودتر 
کردن شــیفت شب خبرساز شــد. در حالی که 
تعداد قابل توجهی از پژوهشگران و دانشجویان 

به این محدودیت اعتراض داشتند.
مســوولان کتابخانه بعد از گذشت چندماه، عدم 
اســتقبال از شیفت شب بعد از ساعت ۱۲ شب، 
وجود مشکلات امنیتی و هزینه تحمیلی را دلیل 
محدود کردن آن اعلام کرده و تاکید داشتند که 
رســالت اصلی کتابخانه ملی، تامین منابع برای 
تحقیق و پژوهش اســت. در روزهای گذشته نیز 
انتشار آیین نامه جدید بازتاب خبری در رسانه های 
مختلف داشــت، اما کتابخانه ملــی تاکنون به 

انتقادات واکنشی نشان نداده است.
جنجال فروردینی

حالا امــا عضویت در کتابخانــه ملی محدودتر 
شــد. طبق آیین نامــه جدید، دیگــر خبری از 
عضویت معلولان، خانواده شــهدا و بازنشستگان 
دولت مطابق شرایط گذشته نیست. ، »براساس 
شرایط عضویت در آیین نامه جدید، افراد دارای 
معلولیت نمی توانند در این کتابخانه عضو شده و 
از امکانات آن بهره مند شــوند.« یکی از صفحات 
مجازی در حوزه مطالبات معلولان با نوشتن این 
جمــلات، پرده از محدودیتی جدید برای جامعه 
معلولان برداشت. آیین نامه جدید کتابخانه ملی 
در فروردیــن ۱۴۰۳به تصویب رســید. در این 
آیین نامه براساس شــرایط عضویت، افراد دارای 
معلولیت نمی توانند در این کتابخانه عضو شــده 
و از امکانات آن بهره مند شوند.آیین نامه قبلی در 
یکی از بندهایش به این مسئله تأکید داشت: »که 
معلولان جسمی و حرکتی، نابینایان، کم بینایان 
و ناشــنوایان« می توانند در کتابخانه ملی عضو 
شوند. این در حالی اســت که آیین نامه جدید، 
نام این معلولان را از لیست عضویت حذف کرده 
است. نگاهی به گذشته نشان می دهد که از سال 
۱۳۸۲کتابخانه نابینایان و کم بینایان در کتابخانه 
ملی با هدف تأمین نیاز های فرهنگی این قشر مهیا 
شد تا امکاناتی همچون کتاب های گویا و بریل در 

اختیارشان قرار بگیرد.
چند روز قبل بود که کمپین معلولان با انتشــار 
یک پست در شبکه اجتماعی این کمپین نوشت: 

»کتابخانه ملی ایران عضویت افراد دارای معلولیت 
در این کتابخانه را حذف کرد.«

اطلاعیــه این کمین فعال در حــوزه افراد دارای 
معلولیت؛ در ادامه نوشــته اســت: »شــرایط و 
آئین نامه عضویت در کتابخانه ملی برای اعضای 
ویژه، تخصصی و عمومی اعلام شــد. براســاس 
شــرایط عضویت در آیین نامه جدید، افراد دارای 
معلولیت نمی توانند در این کتابخانه عضو شــده 
و از امکانات آن بهره مند شــوند. تا پیش از این و 
در آئین نامه قبلی افراد دارای معلولیت با حداقل 
مدرک دیپلم می توانســتند بــا عضویت در این 
کتابخانه، از امکانات آن استفاده کنند اما با حذف 
این گزینه در آئین نامه جدید، این حق هم از آنان 

سلب شد.«
سایر حذفی ها!

آیین نامــه جدید کتابخانه ملــی در کنار ایجاد 
محدودیت برای معلولان و دانشجویان کارشناسی 
ارشد، حذف بخشی از گروه ها در استفاده از منابع 
کتابخانه را هم اعمال کرده اســت؛ بدین ترتیب 
اسمی از خانواده شهدا و ایثارگران )به شرط داشتن 
مدرک لیسانس(، بازنشســتگان دولتی، اعضای 
درجه یک اهداکننــدگان آثار نفیس و مخترعان 

نیامده است.
تغییرات عجیب، آیین نامه جدید

آیین نامــه جدید در ایجــاد محدودیت هایی که 
لحاظ کرده در ترکیــب اعضا در بخش ویژه هم 
تغییراتی داده اســت. مطابــق آیین نامه جدید 
اعضــای هیأت علمــی جزو اعضای پژوهشــی 
ذکر شــده اند، همچنین دیگر خبری از عضویت 
رؤســای فرهنگســتان ها، مراجع تقلید، اعضای 
پیوسته فرهنگستان و رؤســای سابق کتابخانه 
ملی در این بخش نیســت. بعــد از این، مطابق 
آیین نامه جدید دیگر به نویسندگان کتاب های 
علمی، تخصصی و همچنین نویسندگان مقالات 
ISI و علمی پژوهشی که می توانند از اصلی ترین 
مراجعه کنندگان به تالارهای کتابخانه باشند، نیز 

عضویت تعلق نمی گیرد.
نظر منتقــدان؛ این آیین نامه بخشــی از 

اساس نامه کتابخانه ملی را نقض می کند
منتقدان آیین نامه جدید معتقدند این آیین نامه 
بخشی از اساس نامه کتابخانه ملی را نقض می کند، 
آنجا که درباره اهداف تأسیس، آمده است: »اتخاذ 
تدابیر و اخذ تصمیمات لازم برای صحت، سهولت 
و ســرعت امر تحقیق و مطالعه در همه زمینه ها 

به منظور اعتلای فرهنگ ملی و انجام تحقیقات 
مربوطه.«کتابخانه ملی سال گذشته با محدودتر 
کردن شیفتِ شب خبرساز شد، درحالی که تعداد 
قابل توجهی از پژوهشگران و دانشجویان به این 
محدودیت اعتراض داشتند، مسئولان کتابخانه 
بعد از گذشــت چندماه، عدم استقبال از شیفتِ 
شــب بعد از ساعت ۱۲شــب، وجود مشکلات 
امنیتی و هزینه تحمیلی را دلیل محدود کردن 
آن اعلام کرده و تأکید داشتند که رسالت اصلی 
کتابخانه ملی، تأمین منابع برای تحقیق و پژوهش 
است که حالا به نظر می رسد آیین نامه جدید، تا 

حدودی از این رسالت دور شده است.
آیین نامه ای برای حذف  شأن کتابخانه ملی!

یکی از کســانی که نسبت به محدودیت درنظر 
گرفته شــدن برای معلولان واکنش نشان داده؛ 
»حمید صاحب«، مدیرکل ســلامت شهرداری 
تهران، بود. »حمیــد صاحب« گفته: »درصورت 
صحتِ خبرِ حذفِ معلولان از عضویت کتابخانه 
ملــی، این موضــوع را به صورت ویــژه پیگیری 
می کنیم.«»نجفقلی حبیبی«، عضو هیأت امنای 
سازمان اســناد و کتابخانه ملی ایران هم به این 
مسئله واکنش نشان داده و گفته: »آن طور که من 
شنیدم، به طور کلی آیین نامه های جدید به دنبال 
رعایت نکــردن انضباط های اخلاقــی و رعایت 
نکردن  شأن کتابخانه ملی وضع شده است. به هر 
حال فرم جدید عضویت را ندیده ام و از جزئیات آن 
خبر ندارم اما باید بدانیم اینجا کتابخانه ملی است؛ 
تفرجگاه نیست.« »نجفقلی حبیبی« با اشاره به 
اینکه کتابخانه ملی، نباید محلی برای بی انضباطی 
اخلاقی باشد. این یک شرط مهم برای استفاده از 
کتابخانه ملی است، واقعاً برخی اوقات مسئولان 
کتابخانه ملی نیز از این بی انضباطی های اخلاقی به 
سطوح می آیند و آیین نامه و بخشنامه جدید صادر 
می کنند، آیا راهکار دیگــری وجود دارد؟ گفته: 
»هم اکنون کتابخانه ملی معتقد است کارت های 

عضویت متعددی صادر کرده است.« 
توجیه خانم معاون!

برای اطــلاع از »چرا«یی اتخاذ چنین تصمیمی 
خبرنگار »همدلی« بارها با رئیس کتابخانه ملی 
و روابط عمومی این نهاد تماس گرفت اما، هیچ یک 
پاســخگوی وی نبودند.در این میان اما پاســخ 
کتابخانه ملی نیز در نوع خود جالب است. عصمت 
مومنی معاون سازمان اسناد و کتابخانه ملی در 
پاسخ به مباحثی در خصوص کمبود امکانات برای 

معلولان که در روز های اخیر در رســانه ها مطرح 
شده است در مصاحبه با خبرنگار خبرگزاری صدا 
و سیما گفت: آمار استفاده معلولان از کتابخانه ملی 
ایران، حضور کم این افراد را نشان می دهد بنابراین 
تسهیل امکانات خدمات دهی به گروه های خاص 
به ویژه معلولان، به عنوان یک سیاســت اصولی 
و بنیادی در کتابخانه ملی دنبال می شــود.وی 
افزود: از طرفی شــرایط فیزیکی و محیطی برای 
افراد آسیب دیده باید به گونه ای باشد که امکان 
عبور و مرور داشته باشند و کتابخانه ملی خدمات 
خود را بر خط ارائه می کند.  معاون سازمان اسناد 
و کتابخانه ملی گفت: ما امتیاز های ویژه ای برای 
اســتفاده این عزیزان و خدمــات بر خط در نظر 

گرفته ایم که به زودی اعلام می شود. 
تبعیض نارواست

»علی همت  محمودنژاد« رئیس انجمن معلولان، 
به »همدلی« می گوید: »اگر چالش یک تبعیض 
واضح و نارواست و حرف برای گفتن زیاد خواهد 
بود.« به گفته وی کتابخانه ملی محل انتشار افکار 
مثبت و علمی برای جامعه بشــری است: »اگر 
چنین محدودیتی اعمال شــده باشد، بی شک 
نســبت به آن موضوع گیری خواهیم داشــت و 
کارهای مدنی در قبال کتابخانه ملی را شــروع 

خواهیم کرد.«
به دیوان عالی اداری شکایت می کنیم

»محمود کاری«، رئیــس انجمن ندای معلولان 
ایران، نیز با اشــاره به اینکه آیین نامه جدید یک 
کم لطفی آشــکار نســبت به جامعه افراد دارای 
معلولیت است، به »همدلی« می گوید: »مسئولانی 
که چنین تصمیمی گرفته اند با چه اســتدلالی 
در عصر پیشــرفت، گروهی را از کتاب خواندن 
محروم می کنند؟« »کاری« با تأکید بر اینکه این 
اعمال محدودیت ها دور از  شأن انسانی و حقوق 
شهروندی افراد است، ادامه می دهد: »انجمن های 
مردم نهاد فعال در زمینه افراد دارای معلولیت به 
فکر تنظیم لایحه ای هســتند که به دیوان عالی 
اداری ارائه بدهند و خواســتار رســیدگی به این 
مسئله خواهند شد.« بدین ترتیب به نظر می رسد 
این حاشــیه ها در روزهای آتــی همچنان ادامه 
خواهد داشــت. واکنش هایی که بخش عمده ای 
از آنها به انجمن های معلولان برمی گردد. ضمن 
آنکه افکار عمومی نیز همچنان منتظر شنیدن 
استدلال کتابخانه ملی برای صدور آیین نامه جدید 

خود است.

گزارش »همدلی« از حذف معلولان از عضویت در کتابخانه ملی: 

معلولان؛شکایتمیکنیم!

همدلی| مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهر تهران در 
مورد شاخص های مطالعاتی طرح ترافیک جدید پایتخت توضیحاتی 
ارائــه کرد و گفت: طرح فعلی از نظر اقتصادی، عملکردی، قیمت 
گذاری و... مورد بررسی قرار می گیرد.شهریار افندی زاده ، در مورد 
آغاز بررسی طرح ترافیک تهران با بیان اینکه طرح ترافیک تهران 
بعد از چند سال نیاز به بازنگری داشت، گفت: بر همین اساس سعی 
داریم آسیب شناسی در حوزه های ترافیکی، اقتصادی، اجتماعی، 
آلودگی هوا و... طرح ترافیک داشته باشیم و مقرر شد در سال جاری 
طــرح ترافیک فعلی را از طریق فراخوان مورد بازنگری قرار دهیم.

وی با بیان اینکه مقرر شــد تا اجرای این مطالعات به پژوهشگران 
دانشگاهی داده شــود تا با ابعاد پژوهشی به بررسی ابعاد مختلف 
اجرای طرح ترافیک در تهران بپردازند، اظهارکرد: بر همین اساس 
از  ۲۸ دانشــگاه برتر در کشور که دارای گرایش حمل ونقل و راه 
و ترابری بودند، فراخوان داده شد و برخی از دانشگاه ها در مناقصه 
شــرکت کردند و نهایتا مشاور این طرح انتخاب شد.افندی زاده با 
تأکید بر اینکه ده محور در این طرح مورد بررسی قرار خواهد گرفت، 
گفت: در وهله اول کلیات طرح بررسی می شود که بازنگری بر روی 
محدوه اجرای طرح، تعریف مســئله و افق زمانی مورد توجه قرار 
خواهد گرفت و بعد از آن نیز پیشینه طرح ترافیک در شهر تهران 
و تجربیات سایر کشورها بررسی خواهد شد. طراحی و پرسشگری 
برای تعیین نیازها از افراد مختلف،  ارزیابی عملکرد طرح ترافیک بر 
روی موضوعات مختلف همچون بهبود آلودگی هوا، بهبود جریان 

ترافیک،  آثار اقتصادی و... نیز از موارد دیگر مورد بررسی است.
بررسی تردد وسایل نقلیه سبک و سنگین باری

وی با بیان اینکه در گذشته به تحلیل و ارزیابی تردد وسایل نقلیه 
سبک و سنگین باری در محدوده ترافیک توجه چندانی نشده بود و 
در بررسی های جدید در دستور کار قرار دادیم، اظهار کرد: کالاها با 
وسایل نقلیه مختلف سبک و سنگین در ساعات مختلف برای توزیع 

وارد محدوده طرح می شود و باید این مهم مورد بررسی قرار گیرد. 
همچنین در مطالعات جدید مسئله حمل و نقل بار را نیز وارد کردیم 

و نگاه کامل تری به مقوله بار در مطالعات جدید خواهیم داشت.
در محدوده آلودگی هوا می توان تغییراتی داد؟

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهر تهران یکی دیگر از 
محورهای بازنگری مطالعات طرح ترافیک را شناسایی عوامل موثر 
در عملکرد عنوان کرد و در توضیح بیشتر گفت: طرح فعلی از نظر 
اقتصادی، عملکردی، قیمت گذاری و... مورد بررسی قرار می گیرد 
و بعد از آن امکان سنجی محدودیت طرح ترافیک نیز یکی دیگر از 
محورهای بررسی تعیین شده است که سعی می شود به این سوال 
که آیا می توان محدوده ها را تغییر داد؟ پاسخ داد. البته دقت داشته 
باشید که طرح ترافیک در محدوده اولیه، ضریبی از کل شهر است؛ 
اما در محدوده آلودگی هوا می توان تغییراتی داد که باید این مهم 

مورد بررسی قرار گیرد.
بازنگری در مــورد خودروهای برقی و قیمت گذاری تردد 

وسایل باری
افنــدی زاده ادامه داد: بحث قیمت گذاری، شــاخص مهمی در 
کاهش تقاضاســت که باید در بازنگری طرح ترافیک مورد بررسی 
قرار گیرد و دقت داشــته باشید که در طرح ترافیک فعلی به سه 
محدود زمانی پیک صبح،  غیرپیک و پیک عصرگاهی تقسیم شد 
که در نحوه قیمت گذاری تاثیر داشــت و در این بازنگری باید در 
مورد خودروهای برقی نیز تصمیم گیری شود. همچنین قرار شد به 
صورت ویژه تر قیمت گذاری تردد وسایل باری دیده شود و در نهایت 
جمع بندی به ما ارائه شــود تا ببینیم در وهله اول تأثیرات اجرای 
طرح در آسیب شناسی به چه نحوی بوده و چه تغییراتی می تواند 
با توجه پارامترهای عنوان شده،  در اجرای طرح ترافیک موثر باشد.

طرح ترافیک جدید را برای سال آینده اجرایی می کنیم
وی با بیان اینکه در حال حاضر مشــاور دانشگاهی انتخاب شده و 

شــرح مطالعات تدوین شده و جلسات اولیه برای آسیب شناسی 
انجام شده اســت، گفت: بر اساس برنامه ریزی  های انجام شده در 
نظر داریم طرح ترافیک جدید را برای ســال آینده اجرایی کنیم؛ 
اما اجرای این مهم نیاز به بررسی در شورای شهر و شورای ترافیک 
تهران دارد و امید است حداکثر تا دی یا بهمن ماه سال جاری جمع 
بندی ها در مورد ابعاد مختلف طرح ترافیک انجام شود تا بتوانیم به 
شورای شهر برده و تا بهمن ماه تعیین تکلیف شود تا در سال آینده 

در سطح شهر طرح ترافیک جدید اجرایی شود.
در محدوده آلودگی هوا یا زوج و فرد قابلیت تغییرات وجود 

دارد
افندی زاده در مورد کوچک یا بزرگ شــدن محدوده اجرای طرح 
ترافیک با تأکید بر اینکه در تعیین حدود محدوده اول ضابطه شهری 
داریم که بر اســاس آن حداکثر ۵ درصد محدوده شــهر تهران را 
تشکیل بدهد، ادامه داد: در مورد محدوده آلودگی هوا یا زوج و فرد 
قابلیت تغییرات وجود دارد و باید مشاور بررسی های لازم را  انجام 
دهــد و در بازنگری طرح نیز قطعا ایــن موضوع را مورد توجه قرار 
می دهد؛ البته اعمال تغییرات محدوده در طرح ترافیک سخت است؛ 
اما در محدوده آلودگی هوا قابل انعطاف است که هنوز بررسی ها در 
این زمینه نشده است.وی در پاسخ به این سوال که با بزرگ و شلوغ 
شدن شــهر تهران و توسعه مراکز خرید و تقاضای سفر آیا ممکن 
است که محدوده ها زیادتر شود؟ گفت: در دنیا نیز طرح های ترافیکی 
عمدتا در محدوده های مرکزی  شهر اجرایی می شود؛ اما این مهم 

می تواند شعاع مختلف داشته باشد و یا زون بندی داشته باشند. 

اجرای تصمیم های تازه از سال آینده آغاز می شود

طرح ترافیک پایتخت روی میز بازنگری 


